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中  文  摘  要

	中国古代史学家司马光说：“鉴前世之兴衰，考古今之得失”；中国近代史学家梁启超说：“历史的目的在于将过去的真事实予以新意义或新价值，以供现代人活动之资鉴。”中国当代史学家庞朴说：“我们想知道一个东西的性质和未来，有一个很重要的手段就是要知道它的过去。”论文通过文献资料、历史考据、内容分析、比较研究等方法对中国近代（1840—1949）一百年间的体育新闻传播进行了考察，旨在丰富中国新闻传播史和中国体育史的内容，促进体育新闻传播学科的发展，为当下的体育新闻传播实践提供经验借鉴，为未来的体育新闻传播发展提供历史参照。

意大利历史哲学家克罗齐曾经说过：“思想历史当然就是把历史分期。因为思想是机体，是辩证，是剧，作为机体、辩证和剧，它就有它的时期，有它的开始，有它的中间，有它的结尾，有剧所含有的和要求的其他理想段落”。如克罗齐所言，中国近代百余年间的体育新闻传播也恰似一幕大剧，不但经历了发轫、初兴、发展、繁荣阶段，也经历了其后的挫折和停滞阶段。

1840～1901：中国近代体育新闻传播的发轫期。1840年的鸦片战争，是中国近代史上具有划时代意义和转折意义的历史事件。伴随着中国社会近代化进程的启动以及中国新闻传播事业和体育事业从古代到近代的嬗变，中国近代体育新闻传播开始发轫：就笔者迄今发现的史料而言，揭开中国近代体育新闻传播帷幕的，是外国人创办报刊刊登的赛马报道。1856年3月1日，香港第一份中文宗教性报刊《遐迩贯珍》刊登了香港赛马消息。1863年11月14日，上海第一份中文商业性报刊《上海新报》刊登了上海秋季赛马消息。1872年4月30日，《申报》创刊号刊登了题为《驰马角胜》的赛马报道。此后，每年春秋两季的赛马时节，赛马报道都是近代上海报刊不可或缺的内容。和赛马报道相类似的是，每年春秋赛船时节，上海报刊也会出现相应的赛船报道。这一时期，外国人创办报刊偶尔也会刊登有关田径赛事、龙舟竞渡和武科考试的相关报道；维新变法期间国人出现第一次办报高潮，维新派开始在报刊上倡导体育，这是国人对近代体育新闻传播的较早介入；这一时期，体育报道虽然已经现诸报端，但内容单一，数量寥寥，业务上也不够成熟。
1901～1919：中国近代体育新闻传播的初兴期。清末“新政”和辛亥革命，推动中国社会发生历史性变革，也为体育新闻传播的发展创造了有利的社会环境：这一时期，《大公报》、《时报》、《东方杂志》等国人自办报刊纷纷涌现，并逐渐在体育新闻传播中占据主导地位。和外国人创办报刊注重租界体育报道不同，国人自办报刊主要致力于对“尚武”精神的提倡；随着学校体育和运动会的开展，运动竞赛报道逐渐成为中国近代报刊体育报道的主流；1909年，体育专业期刊《体育界》在上海出版，开启了我国专业体育期刊的历史先河；奥运会、远东运动会等重大赛事报道的出现，是中国近代体育新闻传播初兴的又一标志。

1919～1927：中国近代体育新闻传播的发展期。“五·四”新文化运动，是中国近代史上具有分水岭性质的大事件，体育新闻传播也随之出现新气象：作为新文化运动旗手和宣传新思想主要阵地的《新青年》，陆续发表了陈独秀、鲁迅、毛泽东等有关体育的论述，对“重文轻武”传统观念进行批判，为新的体育思想鼓与呼，对中国近代体育思想界产生了深远影响；由于体育事业发展和读者对体育赛事的兴趣增强，综合性报刊逐渐加大体育报道力度，体育专栏和赛事特刊应运而生。1923年10月至1924年12月，《申报》在其副刊《教育与人生》中设置《体育》专栏。1921年第五届远东运动会期间，《申报》推出七号《远东运动会特刊》。体育专栏和赛事特刊的出现，创造了中国近代报刊报道体育和重大赛事的新模式，是中国近代体育新闻传播走向规模化发展的重要标志；社会的急剧变革使体育专业报刊业迅速崛起，并形成一时的兴盛景象。湖南长沙的《体育周报》、东南大学体育专修科编辑出版的《体育季刊》，在当时的体育界有较大影响；这一时期，体育新闻传播在收回体育主权、成立全国体育组织方面发挥了沟通信息、报道舆论、引导舆论的积极作用，彰显了媒体在中国近代体育事务中的力量和影响。

1927～1937：中国近代体育新闻传播的繁荣期。客观来说，抗战前10年间，是自19世纪中叶以后一百年里中国社会相对稳定和各项事业相对发展的时期，体育新闻传播也初显繁荣景象：综合性报刊普遍出现了体育报道栏目化、赛事报道特刊化的趋势；重大赛事报道成为报业激烈角逐的战场，且报道水平有很大提升。1936年柏林奥运会期间，国内各大报刊纷纷推出奥运特刊、奥运专版，掀起了旧中国体育新闻传播的一个高潮；由于“体育救国”呼声日高，体育刊物纷纷涌现。据不完全统计，这一时期，全国约有七、八十种体育专业期刊；1930年4月，上海亚美广播电台与浙江广播电台转播了第四届全国运动会消息，可视为中国近代体育广播的开端。1936年柏林奥运会期间，国民党中央广播电台设置了《转播世界运动会消息》栏目，并播发奥运时评，带动了其后各地广播电台体育栏目的设置，促进了中国近代体育广播的发展；1933年3月，天津《体育周报》连载《体育宣传的工作及方法》一文，是我国近代较早研究体育新闻传播的学术性文章，意味着我国体育新闻传播研究的起步。

1937～1945：中国近代体育新闻传播的挫折期。八年惨烈的抗日战争，不仅使中国社会遭受了极大破坏，也使方兴未艾的中国体育新闻传播遭受严重挫折：体育新闻传播整体萎缩，表现在综合性报刊纷纷取消体育栏目，体育专业报刊相继停刊，体育广播销声匿迹；战争时期，任何事件都有可能被纳入战争宣传，体育新闻传播也成为战争宣传的一部分；沦陷区、国统区和抗日根据地的体育新闻传播呈现出不同的类型、基调和色彩。国统区和根据地报纸主要围绕“抗战”、“救亡”主题展开体育宣传。日伪体育宣传则担当了日本帝国主义侵略中国和奴役中国的工具，具有鲜明的殖民色彩。
1945～1949：中国近代体育新闻传播的停滞期。抗日战争的硝烟刚刚散去，内战的炮声又隆隆响起，体育新闻传播再次陷于停顿：除少数几份报刊外，大多数报刊的体育专栏未能恢复。体育报道普遍隶属于教育、文化栏，有少数则冠以“教育与体育”名称；体育专业报刊乏善可陈，不但数量屈指可数，且通常出刊几期后即告夭折；一些电台虽然开设了体育节目或早操节目，但和抗战前国统区广播电台普遍设立体育栏目的形势有较大差距；大型赛事报道也无法和1936年柏林奥运会报道相媲美。

启蒙是中国近代社会的理性追求，救亡是中国近代社会的沉重呐喊。启蒙与救亡不但是中国近代社会的两大主题，也是中国近代体育新闻传播的时代命题。中国近代体育新闻传播的体育启蒙主要体现在物质、制度、精神三个层面，小到体育器具、运动项目的启蒙，大到对中国传统“重文轻武”思想的批判，对西方体育文化的传播，中国近代体育新闻传播在中国体育近代化的历程中发挥了重要作用。中国近代体育新闻传播的救亡主题，集中体现在中国近代传媒对“体育救国”思潮的传播上。体育救亡宣传在鼓舞国人增强体质、提高军队战斗力、抗战救国方面发挥了积极作用，同时也放大和渲染了体育新闻传播的政治功能，在一定程度上造成了中国近代体育新闻传播对体育本质的偏离。
大众传媒作为社会大系统中的一个子系统，它的运作或传播规律要受到传媒外部生态因子的影响。中国近代体育新闻传播作为中国近代传媒对中国近代体育的记录，其表现出的阶段性特征、传播主体和传播内容的变迁、传播规模的变化等，归根结底是由中国近代社会的政治、经济、文化等发展状况决定的，同时又以自己的方式对中国近代社会产生影响。由于中国近代社会的不均衡发展，中国近代体育新闻传播也呈现出地域分布不均衡的特点。
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The history study of modern sports

journalism and communication in China (1840—1949)
Xue Wenting
ABSTRACT
	Chinese ancient historian Sima Guang once said, “the study on the prosperity and depression of the past dynasties provides us an approach to assess the gains and losses of the old and current days”. About 100 years ago, Chinese famous historian Liang Qichao said, “the purpose of history is to endow new meanings and value to the past real events, serving as reference to various activities of modern people.” Chinese modern historian Pang Pu said, “If we want to know the nature and the future of something ,one of the important methods is to understand its past ”.By taking the methods of literature analysis , content analysis and comparative Study, this thesis  studied the transition of Chinese modern sports journalism in the past 100 years(from 1840 to 1949). The aim of this study is to amplify the content of the journalism & communication history as well as sports history of China, to promote the development of sports communication in China, to provide some experience for current sport journalism and communication and to serve as an historical reference to the development of sport journalism and communication in the future.
Italian historian and philosopher Benedetto Croce once said: “the history of thinking is periodization, thinking is a body, a drama and dialectics, so it has its period, the beginning, the Medium-term and the ending.” Chinese Modern Sport Journalism and Communication in these 100 years is just like a big drama, there is   arise, initial rise, development, prosperity and also experienced setback and stagnation.
From 1840 to 1901, modern sport communication arises. The Opium War is the turning point of Chinese history. Along with the modernization of Chinese society and the development of Chinese journalism and sports, Chinese modern sport communication began to arise. Judged by the material of this paper, the fist sport news in China appears in a newspaper published by a foreign company, which is a piece of news on horseracing. On March 1st 1856, “Chinese Serial”, the first mandarin religious magazine in Hong Kong, published a piece of news on horseracing. On November 14th 1863, “the Chinese Shipping List\Advertiser” which was the first mandarin commercial newspaper of Shanghai, published a report of a horseracing competition in the autumn. On April 30th 1872, the first “Shenbao” published a piece of news on horseracing. After that, every spring and autumn, the horseracing season, we can find some reports of horseracing in the newspaper and magazines of Shanghai as well as boat racing in boat racing seasons. In this period, there are some reports of track and field and Wushu can be seen in some newspaper published by foreigner. During the Reform Movement, the first upsurge of press occurs in China, innovation group advocate sports in newspaper, which is the early stage when Chinese got involved in modern sport journalism and communication. Sports journalism and communication in the arising period is hidebound, simplex and immature.

    From 1901 to 1919, modern sport journalism and communication springs up .The “New Policy” put forward at the end of Qing Dynasty, brought about historical reform to Chinese politics, economy, culture and other events, which created conditions for the development of sport journalism and communication. In this period, “Takungpao”, “Times”, “East Magazine” and other Chinese own-run newspaper arose, different from foreign newspapers, the spirit of “Shangwu” is advocated by these newspapers. After the introduction of school gymnastics and sport meeting, the report of sports and sport meeting became the mainstream of sport news. In 1909, a specialized sport magazine “Sports Cycle” is established, major sport events such as the Olympics and Far-East Games was reported, all these things represent the great step of Chinese modern sport journalism and communication.

    From 1919 to 1927, the development of modern sport journalism and   communication. The May 4th Movement is the watershed of Chinese history, which also brings new changes to Chinese sport journalism and communication. As the Standard-bearer of New Culture Movement, “New Youth” is the main magazine to advocate new thoughts, which published some comments written by Chen Duxiu, Lu Xun and Mao Zedong, these articles highly praised the new sport thought and made prolonged effects on the field of Chinese sport thinking. With the spread of the advanced sports thought put forward by “New Youth”, the establishment of “shenbao. education and life . Sports” in 1923 and “shenbao .special periodicals on Far-East Games”in 1921, the increase of professional sports periodicals such as “Sports Weekly” in Chansha, and the emergence of professional sports journalists, Chinese modern sport journalism and communication had become mature gradually. Sports communication played an important role in public opinion in the process of the return of the sports’ sovereign, which had shown the social function of sports journalism and communication.

    From 1927 to 1937, the prosperous period of Chinese modern sport journalism and communication. In these 10 years, the relative stable political situation and the development of social undertakings provided a good environment for the development of sport journalism and communication. The appearance of columns on sports, the special periodicals on certain sports events suggested the improvement of the coverage. During Berlin Olympics, nearly all the major medias released the Olympic column and Olympic special, which brought the sport journalism and communication of old China into full play. The popularity of “sports saving state” brought more sport publications. According to incomplete statistics, there are more nearly 80 sport publications in this period. Broadcast was used during the forth national games by Shanghai Yamei Radio Station and Zhejiang Radio Station, which is the first sport broadcast in China. During Berlin Olympics, KMT central radio station promoted a new program called “the news of the Olympics” which advocated the development of Chinese sport broadcast. In March 1933, Tianjin “sports weekly” published an article “the methods of sport propaganda”, which is an early article on the research on sport journalism and communication, all of these means the beginning of the research on sport journalism and communication  .

    From 1937 to 1945, the period of setback. The War of Resistance against Japan cut off the good trend of Chinese modern sport journalism and communication. Chinese modern sport journalism and communication began to regress historically and was reduced to some part of the war’s propaganda, which appeared different tunes and colors respectively in the area under the control of KMT, in the anti-Japan revolution base area, in the enemy-occupied area.

    From 1945 to 1949, the period of stagnation. After the victory of war against the Japanese invaders, The civil war broke out, which brought stagnation to the development of sport journalism: most of the sport column was not resumed in addition to few newspapers. Sport journalism commonly belonged to the column of education, culture, and a few was named as “education and sport”; the newspaper of the professional sport is rare, and came to an ultimate end after a few publications; although some stations opened the program about sport or morning exercise, it has a huge gap with the situation, in which the sport column were commonly established in broadcasting stations in the area controlled by the Kuomintang party during the period before the war against the Japanese invaders;  the report of some large-scaled sport  event is also can’t compared with that of the Berlin Olympic games in 1936.  
Enlightment is the rational pursuit of Chinese modern society, saving the endangered nation is the heavy cry of Chinese modern society. These two events are not only the two main topics in Chinese modern society, but also the issue of times in Chinese modern sports journalism and communication. The sports enlightenment of Chinese modern sports journalism and communication mainly lies in material level, policy level and spiritual level, covering a large scale ranging from sports utensils,  the enlightenment of sports event to the criticism of the Chinese traditional idea “attaching great importance to the ‘literal arts’ while neglecting ‘martial arts’” and the spread of western sports culture and the important role that Chinese modern sports  journalism and communication had played in the process of the modernization of Chinese sports. The news reports about sports saving the nation has played an active role in encouraging people to build their body, enhancing the military power of soldiers, attacking the enemies so as to save the nation .At the same time, the amplification of the political function of sports journalism and communication has caused Chinese modern sports journalism and communication to deviate from the nature of sports to some extent.
As a sub-system of the social systems, the operation or transition of the mass media is influenced by the exterior ecological factors. As a recording of Chinese modern Sport, the transition of Chinese modern sports exhibits the staged feature, variance of the subject and content of the transition, etc, which all attributes the development of politics, economy and culture of Chinese modern society. It also influence on the Chinese modern society in its own way. Because the disequilibrium of the development of modern society, the transition of Chinese modern sports also has the feature of disequilibrium in distribution.



Key words:  modern; sports; journalism and communication

